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میل رو به گسترش مصرف قهوه در پایتخت؛ پرچم دار نوشیدنی های گرم در حال تعویض است

قهوهخورها لشکر
   ۱۵۰۰ مجوز فروش و ســرو قهوه فقط طی ۳ سال گذشــته در تهران صادر شده است

قهوه می تواند جایگزین هر وابستگی غیرسالم شود
حبیبی صاحب یک قهوه فروشی و فعال در حوزه آسیب های اجتماعی است. 
او درباره افزایش مصرف قهوه در میان گروه های جامعه ایرانی می گوید قهوه کافئین 
که افراد را در زمان و انرژی بیشتر برای معاشرت  کافئین ماده محرکی است  دارد و 
آماده می کند. قهوه زمانی مختص فضاهای دانشجویی و محفل های مطالعه و 
روشنفکری بود، اما حالا طیف مصرف کننده های آن تغییر کرده است. قهوه در جامعه 
امروز به کمک آسیب های اجتماعی هم آمده است. »خوشمان بیاید یا نه، جامعه 
ما آسیب دیده است و اعتیاد در آن معضلی جدی. ان جی اوهای مختلفی در حوزه 
آسیب های اجتماعی مطالعه کردند و به این نتیجه رسیدند که ماده مخدر، نوعی 
انرژی و نشاط کاذب به فرد می دهد که برای کنار گذاشتن آن نیاز به ماده ای است 
که جایگزین آن شود، بنابراین ترک کننده های اعتیاد و هدایت کننده های این گروه ها 
به قهوه های مختلف روی آوردند.« او  می گوید قهوه می تواند جایگزین هر وابستگی 
غیرسالمی باشد: »ما در راستای حمایت های پسا اعتیاد، اتاق هایی تعریف کرده ایم تا 
جوان ها بنشینند و قهوه بنوشند و با هم معاشرت کنند؛ نه اینکه به پارک بروند و دوباره 
در دام آسیب بیفتند. این صاحب قهوه فروشی معتقد است: »قهوه وارد سبد خانوار 
شده. مردم برای اینکه حال شان خوب شود، قهوه می خورند. قهوه، تغذیه جسم و 

روح و روان جوان ها شده.« 

قهوه می خورند تا بگویند سنت شکن هستند
صاحب یک قهوه فروشی در جنوب تهران می گوید جوانان برای سنت شکنی 
به قهوه روی آورده اند. »دوست دارند متفاوت باشند و سنت های قدیمی را یعنی 
که از قدیم برایشان مانده، زیر پا بگذارند. اینها با قهوه خوردن نوعی  هر چیزی 
ساختارشکنی می کنند.« او توضیح می دهد مشتریانش اصولا جوان هستند و بیشتر 
هدف همان ساختارشکنی است و البته قهوه، نوشیدنی مفیدی است که دیدن 
اثراتش در بدن، فرد را دوباره به سمت قهوه فروشی می آورد.  او معتقد است قهوه 
آنچنان نمی تواند جایگزین مواد اعتیادآور شود، مگر موادمخدر صنعتی که با مصرف 
آن مصرف کننده احساس سرخوشی و افزایش انرژی می کند، در غیر این صورت یک 

کی و هروئینی نمی تواند بعد از ترک، به قهوه روی بیاورد.   فرد تریا

افزایش 70درصدی واردات دانه سبز قهوه
 حسام ربیعی رئیس انجمن قهوه ایران است که چهار سالی می شود زیر نظر اتاق 
بازرگانی صنایع و معادن ایران فعالیت می کند. او درباره رواج مصرف قهوه و به واسطه 
افزایش تقاضا، افزایش قهوه فروشی ها در شهرها به ویژه تهران، به »شهروند« می گوید: 
»به صورت کلی آنچه مشاهده می کنیم چند بُعد مختلف دارد. افزایش میزان واردات 
قهوه ای که بیشترش در داخل مصرف می شود، گویای شرح شرایط فعلی است. در 
حال حاضر، سالانه 70درصد واردات دانه سبز قهوه افزایش پیدا کرده است و با توجه 
به اینکه همه این میزان واردات در داخل کشور رست و برشته می شود، صادرات قهوه 
کثر قهوه فرآوری شده در داخل مصرف می شود.«  ربیعی  از ایران سهم کمی دارد و ا
توضیح می دهد که در سال های گذشته تجهیزات مربوط به قهوه در ایران زیاد و 
قهوه های فرآوری شده اغلب وارداتی بود. وقتی تولید و فرآوری قهوه بومی و در داخل 
کشور انجام شد، به همان نسبت هم عرضه آن زیاد شد، به طوری که در حال حاضر در 

خیلی از روزنامه فروشی ها اسپرسو هم سرو می شود. 

قهوه دیگر یک کالای لوکس نیست
»هم عرضه قهوه زیاد شده، هم تنوع انواع قهوه، به خصوص در کلان شهری مثل 
کثر محله ها و خیابان های فرعی هم می توانیم قهوه فروشی پیدا کنیم و  تهران در ا
با نوشیدن یک فنجان اسپرسو دبل، کل روز را سرحال باشیم.« رئیس انجمن قهوه 
که در رنج های مختلف قیمتی  کالای لوکس نیست، چرا معتقد است قهوه دیگر 
ارائه می شود. از طرفی نسل جوان از قهوه استقبال کردند و به نوعی سنت و شاید 
تعصب نسل گذشته نسبت به چای شکسته شده و دهه هفتاد و هشتادی ها بیشتر 
قهوه خور هستند. البته در یکی دو سال اخیر نسل های قدیمی تر هم به دلیل 
که درباره   دیدن قهوه فروشی ها و شاید استشمام عطر قهوه و اطلاع رسانی هایی 
مزایای قهوه برای سلامتی شده، کم وبیش به قهوه خوردن روی آورده اند.  ربیعی 
گروه مهم دیگر را که مصرف کننده های پروپا قرص قهوه در جامعه فعلی ما هستند، 
ترک کننده های اعتیاد یا به اصطلاح جامعه ان اِی معرفی می کند: »کسانی که ترک 

اعتیاد کرده اند، برای اینکه محرکی برای سرحال شدن داشته باشند، به قهوه های 
کافئین بالا روی می آورند، این نکته از پیامدهای مثبت قهوه است که جایگزین یک 

ماده مخدر و مضر می شود.«

 قهوه در زندگی شهری کاربردی شده است 
اتفاقی دیگر به مرور دارد زیر پوست جامعه ایرانی پیش می رود که رئیس انجمن 
قهوه درباره آن می گوید: »در گذشته در ایران قهوه خوردن صرفا برای دورهمی ها در 
کافه ها و کافی شاپ ها بود، برخلاف کشورهای دیگر که قهوه یک نوشیدنی کاربردی 
است و هر روز افراد قهوه می خوردند تا سرحال شوند. اما حالا سبک زندگی های 
شهری ما هم به این سمت بازگشته؛ دست کم این اتفاق در تهران دارد می افتد، 
اینکه افراد اول صبح قبل از سرکار رفتن قهوه می نوشند. بر همین اساس هم تعداد 
کافه هایی که صبح زود باز می کنند، زیاد شده، به بیان دیگر قهوه تجملی و نمایشی، 
به نوشیدنی کاربردی در کشور ما تبدیل می شود. به علاوه تبلیغات حول محور قهوه 
جدی تر شده و فرهنگ قهوه شاید از طریق کافه ها وارد ایران شده، اما به واسطه نیاز 
گیر شده است.«  ربیعی به نکته دیگری که به نوعی  و تقاضای جامعه به سرعت فرا
سوءاستفاده از قهوه است نیز اشاره می کند. مسأله ای وجود دارد که به ضرر برخی 
که عرضه می شود، وجود  قهوه فروشی هاست؛ هنوز نظارت دقیقی بر محصولاتی 
به خودی خود  قهوه  باشیم.  شنیده  قهوه  به واسطه  مسمومیت  از  شاید  ندارد. 
مسمومیت زا نیست. برخی افراد سودجو موادی به پودر قهوه اضافه می کنند که 
اصلی ترین و کم ضررترین آن همان پودر کافئین است. با این حال، مواردی بوده که 
ماده مخدر به قهوه اضافه می کنند تا اثربخشی را چند برابر کند. در این حوزه نظارت 

بسیار مهم است و می تواند از سودجویی و سوءاستفاده جلوگیری کند. 

50هزار واحد صنفی حول محور قهوه فعالیت می کنند
نایب رئیس اتحادیه کافی شاپ داران تهران  توضیح می دهد: »5-4 سال است 
که قهوه ایجاد اشتغال بسیاری داشته و اشتغال زایی این دانه جادویی رو به رشد 
است. 50هزار واحد صنفی به صورت رسمی حول محور قهوه کار می کنند؛ دکه ها و 
که قهوه سرو می کنند، واحدهای  رستوران های بین راه و سورپرمارکت ها و... هم 
صنفی غیررسمی به شمار می روند.«  به گفته این فعال صنفی حوزه قهوه، دومیلیون 
گر با همین روال رشد کند و از کسانی که مسیرسازی  نفر از قهوه درآمدزایی دارند و ا
می کنند حمایت های منطقی و درستی شود، قهوه می تواند یکی از پرسودترین اقلام 

در کشور ما باشد. 

قهوه در دهه آینده می تواند به اندازه بسیاری از منابع اصلی سودآور باشد
گر چالش های واردات دانه سبز قهوه به واسطه  علی زعفری ادامه می دهد: »ا
تعلق گرفتن یا نگرفتن ارز نیمایی کمتر شود، قهوه در دهه آینده می تواند به اندازه 
کار، معضل  که می دانید نیروی  بسیاری از منابع اصلی سودآور باشد. همانطور 
همه صنوف است و در حال حاضر، جوان ها گرایش زیادی به قهوه پیدا کرده اند و 

اشتغال زایی بسیار عالی در این حوزه صورت گرفته است.«

قهوه می تواند از چای پیشی بگیرد
 این مدرس حوزه فرآوری قهوه معتقد است قهوه در حال حاضر جزو سبد اصلی 
است و از چای هم به سرعت پیشی می گیرد. ثبت سفارش ها برای واردات دانه سبز 
قهوه، تا پیش از سال نو با ارز نیمایی صورت می گرفت و در حال حاضر هم رایزنی ها با 
جهاد کشاورزی و وزارت صمت صورت گرفته که هنوز جواب درستی نداده اند که 
دوباره به قهوه ارز نیمایی تعلق می گیرد یا نه. البته صحبت هایی شده که ارائه ارز 
نیمایی را منوط به صادرات خشکبار کرده اند؛ این شروط به جامعه قهوه آسیب 
می زند.   نایب رئیس اتحادیه کافی شاپ داران تهران درباره افزایش صدور مجوزهای 
می گوید:  قهوه  مصرف  به  جامعه  تمایل  افزایش  به واسطه  قهوه فروشی 
که هم سرو قهوه دارند و هم  کسانی  »قهوه فروشی ها دو مدل مجوز می گیرند، 
خدمات بیرون بر قهوه ارائه می دهند؛ در این حوزه در استان تهران در سه سال 
گذشته بیش از هزار مجوز صادر شده است. عطاری ها و سقط فروشان، اتحادیه ای 
است که برای فروش فله ای قهوه مجوز صادر می کنند که در این صنف هم در تهران 
بالای 500 مجوز صادر شده است و البته بسیاری  از واحدهای صنفی هم بدون 

مجوز قهوه فروشی می کنند. 

ح برخورد با بدحجابی آغاز اجرای طر

دوربین شما را تحت نظر دارد!
 طرح برخورد با بدحجابی از  روز گذشته شروع شد، آن هم با استفاده از فناوری 
 ، کشور کل انتظامی  گفته فرمانده  که به  و تجهیزات پیشرفته و دوربین هایی 

احتمال خطا ندارند.
کل انتظامی فرماندهی  که سردار احمدرضا رادان، فرمانده  طرح جدیدی 
، از اجرای آن از ۲۶ فروردین ماه خبر داده است، آن هم بلافاصله بعد از  کشور

. اجرای طرح های ضربتی مقابله با سرقت و جمع آوری معتادان متجاهر
سردار رادان از ابتدای فرماندهی خود اعلام کرد دغدغه های مردم مهم ترین 
وظیفه ای است که بر دوش او و همکارانش قرار دارد و پاسخ دهی مناسب به این 

دغدغه ها را در دستور کار دارد.
رئیس پلیس امنیت عمومی فراجا نیز  روز گذشته در توضیح طرح برخورد با 
بدحجابی توضیح داد : در حوزه عفاف و حجاب آنچه مورد اجماع است، رعایت 
و اجرای قانون است، درواقع هر فردی که قانون را اجرا کند، به وظیفه شهروندی 
که قانون را اجرا نمی کنند،  کرده است، در غیر این صورت افرادی  خود عمل 

مسئول هستند و باید پاسخگو باشند.
سردار حسن مفخمی شهرستانی با اشاره به حوزه عفاف و حجاب و اقدامات 
انجام شده از سوی فراجا، همچنین مصوباتی که برای ۳۲ دستگاه در این رابطه 
وجود دارد، اظهار کرد:  »تلاش ما بر این است که علاوه بر انجام مسئولیت های 
ذاتی و محوله بتوانیم در تمامی حوزه ها، خصوصا حوزه عفاف و حجاب به عنوان 
دغدغه اصلی، ماموریت های خود را با آماده سازی افکار عمومی و سایر اقدامات 
در حوزه اجتماعی و... به نحو مطلوب انجام دهیم.« رئیس پلیس امنیت عمومی 
کید بر اینکه فرهنگ ناب ایرانی اسلامی را در هیچ کجای دنیا نمی توان  فراجا با تا
کرد: »پلیس در حوزه عفاف و حجاب مسئولیت های  شاهد بود، خاطرنشان 
خطیری به عهده و نقش تاثیرگذاری دارد، البته سایر دستگاه های متولی در این 
حوزه نیز باید با برنامه ریزی درست پای کار باشند. لازمه انجام اقدامات مطلوب 
در حوزه عفاف و حجاب، تداوم آموزش و فرهنگ سازی در جامعه، اقناع افکار 
ایران اسلامی  اینکه »بانوان  با بیان  ... است.« مفخمی شهرستانی  و  عمومی 
کید  کرد:  »برابر قوانین مصرحه،  عفیف و پایبند به اصول و قابل احترام هستند«، تا
با ناهنجاری های اجتماعی در  کشف حجاب جرم تلقی شده و مقابله پلیس 
به  پیامک  با  پلیس  است  قرار  گرچه  ا  » می گیرد.  صورت  قانون  چارچوب 
بدحجاب ها تذکر و اخطار دهد اما اعلام کرده که حتی با وجود مستندات و عدم 
خطای دوربین های مورد استفاده در طرح عفاف و حجاب، برای بار اول در 
که اشتباهی برایش پیامک آمده است این موضوع را  کند  که فرد اعلام  صورتی 
می پذیرد اما در صورت تکرار و برای بار دوم، دیگر چشم پوشی نخواهد کرد. این 
گذشته هم انسیه خزعلی، معاون رئیس جمهوری در امور  که روز  در حالیست 
کارگروه عفاف و حجاب معاونت زنان و  زنان و خانواده از برقراری ارتباط بین 
کرد: با ارتباط مستمر تلاش  تولیدکنندگان محصولات حجاب خبر داد و اعلام 

می کنیم برخی از طرح ها و ایده های این تولیدکنندگان را به نتیجه برسانیم. 

مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری تهران:

ارائه خدمات ورزشی به رانندگان تاکسی 
با کارت ملی

ارائه  از  تهران  شهرداری  ورزش  سازمان  مدیرعامل 
کارت ملی خبر داد.حسین  کسی با  خدمات به رانندگان تا
کسیرانی و سازمان ورزش شهرداری تهران  اوجاقی در آیین انعقاد قرارداد سازمان تا
کن ورزشی آبی و غیرآبی دارد و همچنین ۱۳7  با بیان اینکه سازمان ورزش ۲۱۳ اما
مجموعه ورزشی دیگر نیز در دست مناطق ۲۲گانه و سازمان هاست، گفت: »ما از 
که تعرفه  کن ورزشی به مردم خدمات می دهیم و این در حالی است  طریق اما
کن است. برهمین اساس تعرفه سال  مجموعه ورزشی ما بسیار پایین تر از سایر اما
۱40۱، 40درصد تعرفه دولتی بود و به همین دلیل هم سازمان ورزش خدمات رسان به 
کن ورزشی ما از طریق سازمان ها به مردم تهران  مردم است.« او افزود: »به جز اما

خدمات ارائه می دهیم که هدفمان بانوان و جوانان هستند.« 
 

شهردار تهران: 

یر دو ماه می رسد صدور پروانه به ز
شهردار تهران درباره حواشی شرکت کنترل ترافیک شهر 
و  ادغام  ترافیک  کنترل  شرکت  »درخصوص  گفت:  تهران 
را در شورا مطرح  فردا دلایل خود  و  ندارد  انحلالی وجود 
کانی با ابراز امیدواری از اینکه با احداث خط ۱۱ مترو و عبور  خواهیم کرد.« علیرضا زا
آن از منطقه ۱۹ و همچنین بهره گیری از سایر ظرفیت ها در آینده نزدیک شاهد تغییر 
غیرمجاز  ساخت وسازهای  از  جلوگیری  »برای  افزود:  باشیم،  منطقه  این  چهره 
اهتمام ویژه ای در این منطقه صورت گرفته و در سال گذشته نیز توفیقات جدی 
حاصل شده است.« او درخصوص صدور پروانه برای ساخت وسازها در شهر تهران 
نیز گفت: »تلاش خواهیم کرد زمان صدور پروانه را به زیر دو ماه کاهش دهیم. سال 
گذشته 4400 افزایش پروانه را شاهد بودیم که این مهم هم پس از ۱0 سال سیر نزولی 
اتفاق افتاد و عمده این افزایش ها نیز در مناطق جنوبی و پایین دست تهران به ویژه 
در بافت فرسوده بود. در حقیقت شاهد افزایش ۶۸درصدی صدور پروانه در بافت 

فرسوده در سال گذشته بوده ایم.«

از اسپرسو دبل گرفته تا ترک و فرانسه. قهوه فروشی های تهران که به  از خیابان های تهران چند سالی است که معطر شده به عطر قهوه؛  ]راضیه زرگری[ خیلی   
محله ها و خیابان های فرعی هم راه باز کرده اند، توجه هر ذهن کنجکاوی را به خود جلب می کنند. رواج قهوه در شهرهای بزرگ ایران به خصوص در خیابان های 
پایتخت، هم می تواند به استرس          های زندگی شهری مرتبط باشد، هم تغییر سبک زندگی نسل جوان. پرچم دار نوشیدنی های گرم هنوز هم در ایران چای است، 
اما رشد قهوه فروشی ها نشان از قهوه خورشدن درصد قابل توجهی از جامعه دارد. سلطه دوباره قهوه در ایران شاید هشداری به پایان دو قرن سلطه چای در این 
سرزمین و تهدیدی برای صنعت و           فرهنگ           چای در کشور باشد. به اعتباری داستان چای در ایران از زمانی شروع شد که داستان قهوه تمام شد و امروز شروع مجدد 

رواج قهوه است. این تحول می تواند نشانه          ای از تحول در شیوه معیشت و عادات مردم عادی باشد؟

سوژه روز

عدد خبر

نقل قول

کن ورزشی شهرداری تهران برای    درصد تخفیف بلیت اما
کسی تایید  شد. رانندگان تا

ک«    ایستگاه سنجش کیفیت هوای تهران در وضعیت »پا
قرار دارد. 

  هزار اتوبوس امسال به ناوگان حمل ونقل عمومی اضافه 
می شود. 
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مطالعات ۱2 ساله روی 
فرهنگ قهوه نوشی
علی زعفری، موسس 

اولین مدرسه قهوه 
ایران و نایب رئیس 

اتحادیه کافی شاپ داران 
تهران، به »شهروند« 

می گوید: »۱2-۱۳ سال 
است که روی فرهنگ 

قهوه نوشی کار می کنیم. 
قهوه، نوشیدنی ای 

کاملا سالم است، 
هیچی عوارضی ندارد و 
در مقابل حسن بسیار 

دارد. اولین نوشیدنی 
در همه جای دنیا قهوه 

است، در ایران هم راه 
خودش را پیدا کرده و 

به درستی پیش می رود، 
اما هنوز به جایگاه بالاتر 

از دیگر نوشیدنی های 
سنتی مثل چای نرسیده 

است.«  زعفری با 
اشاره به اینکه در حال 
حاضر زیرساخت های 

بسیار خوب برای 
فرآوری قهوه داریم 

و کارخانه های عظیم 
با سرمایه گذاری های 

زیاد داشته ایم، 
می افزاید: »قطعا در 

آینده می توانیم قطب 
تولید و فرآوری قهوه در 

خاورمیانه شویم و در 
اشتغال زایی و ارزآوری 

با همین سرعت در 
پنج سال آینده  رقبای 
منطقه ای را پشت سر 

بگذاریم.«   
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